
Una delegació del PS formada pels parlamentaris Josep DALLERÈS i Jaume 
BARTUMEU va mantenir a Madrid reunions amb responsables del govern 
espanyol de l’àrea educativa i amb diversos parlamentaris i membres de 
l’executiva del PSOE. 
L’activitat durant el viatge del dia 13 de febrer va començar amb un dinar de 
treball amb Eva ALMUNIA, Secretària d’Educació de l’executiva del PSOE i 
amb Fernando GURREA subsecretari del Ministeri d’Educació i Ciència del 
govern espanyol. 
El conseller Josep DALLERÈS va fer una exposició sintètica dels plantejaments 
dels socialdemòcrates andorrans pel que fa a la presència de l’ensenyament 
públic espanyol a Andorra i va presentar també les observacions i propostes de 
modificació al Conveni hispano-andorrà del 2003. 
Per part espanyola es van recollir les preocupacions andorranes tot i posant de 
manifest les dificultats que planteja el fet que el parlament espanyol ja hagués 
ratificat el Conveni. 
Després d’aquesta primera sessió de treball es va fer una reunió d’àmbit polític 
general a la seu del PSOE en la qual van participar, per part del PSOE: José 
BLANCO, Secretari d’Organització, Teresa CUNILLERA, diputada al Congrés, 
Óscar LÓPEZ, diputat i Secretari executiu de la Secretaria General Federal 
d’Organització i coordinació del PSOE i Gregorio MARTÍNEZ, Coordinador de 
la Secretaria Federal de Relacions internacionals. 
En l’àmbit de les relacions interparlamentàries es va convenir una propera 
reunió, també a Madrid, entre una delegació del grup parlamentari 
socialdemòcrata i representants de la direcció del grup socialista al “Congreso 
de los Diputados”. 
També es va veure la possibilitat d’aprofundir la col·laboració amb el 
rellançament del grup d’amistat hispano-andorrà (que no s’ha reunit d’ençà 
l’any 1996) d’ambdós parlaments 
Pel que fa a l’actualitat política, els consellers generals andorrans van exposar 
la proposta socialdemòcrata de relacions amb Europa, alternativa al model de 
relacions actual. Un model amb el qual, a l’entendre dels consellers generals 
del Partit Socialdemòcrata, Andorra està perdent el temps. 
Es va analitzar també la situació dels espanyols a Andorra i dels andorrans a 
Espanya pel que fa a les condicions de treball i d’exercici d’activitats 
empresarials i professionals així com les qüestions relatives a la Seguretat 
Social. 
Una altra qüestió que ha estat tractada àmpliament durant la reunió és la 
relativa als convenis de trasllat de residus, l’endarreriment d’Andorra en la 
posta en funcionament de les estacions depuradores d’aigües brutes i el medi 
ambient en general. 
Finalment els consellers socialdemòcrates han recordat als seus interlocutors 
que la participació andorrana en la reobertura de l’aeroport de la Seu d’Urgell 
no figura l’agenda de prioritats de l’Alternativa de govern. 
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Espanya, escèptica sobre els
canvis en el conveni d’educació

EL PS RENEGOCIA EL TRACTAT A MADRID

q

q

MIQUEL SPA*
ESCALDES-ENGORDANY

E
l Govern d’Espanya, a través
de representants del seu Mi-
nisteri d’Educació i del par-
tit que el sustenta, el PSOE,

va expressar ahir davant el presi-
dent del Grup Parlamentari Social-
demòcrata, Jaume Bartumeu, i del
president de la Comissió Legislativa
d’Educació, Josep Dalleres, sensibili-
tat i comprensió sobre les demandes
del Consell General, la voluntat del
qual representava la delegació so-
cialdemòcrata, pel que fa a la refor-
ma del conveni d’educació. També
va voler deixar clar, no obstant això,
que el tràmit no serà gens senzill
perquè el Congrés dels Diputats ja el
va aprovar i, doncs, ara l’hauria de
denunciar.

Arran d’un dinar de treball amb
la secretària d’educació de la comis-
sió executiva del PSOE, Eva Almu-
nia, i el sotssecretari del Ministeri
d’Educació i Ciència, Fernando Gu-

rrea, i d’una reunió posterior amb el
secretari d’organització, José Blanco,
i la diputada de Lleida Teresa Cuni-
llera, els dos consellers generals van
establir que Dalleres es reuneixi
amb la ministra d’Educació i la resta
de grups per plantejar una sortida
consensuada que permeti desblo-
quejar el procés.

Una de les demandes principals
sobre la reforma és la supressió d’un
possible procés de selecció d’alum-
nes.

GRUP D’AMISTAT / A més de tractar la
situació del conveni d’educació, que
no ha estat ratificat pel Consell Ge-
neral, Bartumeu i Dallerès van coin-
cidir amb els polítics homòlegs que
caldria «rellançar» el Grup d’Amistat
dels dos parlaments, que no s’ha
reunit des de 1996. En aquest àmbit,
els consellers socialdemòcrates van
acordar celebrar pròximament una
reunió a Madrid amb representants
de la direcció del Grup Parlamentari
Socialista al Congrés dels Diputats.

Una altra qüestió que va sorgir en
les trobades va ser el model que pro-
posa de relacions d’Andorra amb
Europa, diferent del que planteja el
Govern, amb el qual «Andorra està
perdent el temps». Bartumeu va
anunciar noves reunions sectorials
per exposar el projecte del Partit So-
cialdemòcrata. També van analitzar
el compliment del Trilateral, els con-
venis sobre el trasllat de residus i la
xarxa de depuradores.H
*mspa@andorra.elperiodico.com

Recorda a
Bartumeu i Dalleres
que caldria denunciar
la votació del Congrés

No obstant això, es
mostra sensible a les
demandes de fons
que planteja Andorra

ces i Pressupost va tancar ahir el
debat sobre les esmenes a la llei
del Pressupost. Segons va explicar
el president de la comissió, el li-
beral Jaume Serra, de les 82 esme-
nes que van presentar els grups
de l’oposició, els consellers en
van aprovar set per unanimitat i
una per majoria i en van transac-
cionar dues per unanimitat i deu
per majoria, és a dir, que també
van prosperar però amb alguna
modificació respecte a l’esmena
inicial. La resta no van ser accep-
tades per la majoria liberal i cen-
trista. Els membres de la comissió
presentaran avui l’informe a la
Sindicatura, el ponent de la qual
serà el representant de CDA+S21,
Enric Tarrado, i els grups tindran
48 hores per presentar reserves
d’esmenes, la qual cosa implicarà
que es debatin al plenari. Com-
pletat el procés de debat en co-
missió, ara el síndic haurà de con-
vocar la sessió extraordinària del
Consell per votar el Pressupost. Si
bé la voluntat dels grups és fer-la
al més aviat possible, la celebra-
ció de la sessió d’hivern de l’Orga-
nització per a la Cooperació i la
Seguretat a Europa, la setmana
que ve, fa pensar als consellers
que molt probablement s’haurà
de fer la setmana següent, per la
qual cosa es podria fer ja durant
el nou període de sessions.H

L’USdA contacta a Estrasburg
amb la cúpula sindical europea

REIVINDICACIONS LABORALS

q

EL PERIÒDIC
ESTRASBURG

Ubach serà avui a
l’encapçalament d’una
manifestació a França

La delegació de la Unió Sindical
(USdA) desplaçada a Estrasburg per
participar, avui, en la manifestació
contra la directiva Bolkenstein va
iniciar ahir a la ciutat francesa els
contactes amb els dirigents de la
Confederació Europea de Sindicats

(CES). El secretari general de l’USdA,
Gabriel Ubach, també té previst con-
tactar amb el màxim dirigent de la
CES, John Monks, al qual vol traslla-
dar la invitació de visitar Andorra i
mantenir, si és possible, una reunió
amb el cap de Govern, Albert Pintat.

Ubach, que formarà part de l’en-
capçalament de la manifestació, té
la intenció d’implicar personalment
Monks exposant-li la realitat sociola-
boral de la legislació andorrana. La
delegació la completen Mercè Ros i
Joaquim Sobré.H

TONY LARA33 Blanco i Bartumeu, durant l’última visita del líder del PSOE, al desembre.
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El ministre d’Afers Exteriors, 
Cultura i Cooperació, Juli Mi-
noves, es va reunir ahir amb 
el conseller de Governació i 
Administracions Públiques de 
la Generalitat de Catalunya, 
Joan Carretero. Durant la re-
unió Minoves i Carretero van 
acordar establir un conveni 
per impulsar projectes comuns 
d’ajuda al desenvolupament 
i treballar conjuntament en 
casos de catàstrofes i o emer-
gències humanitàries en paï-
sos del tercer món. Tanmateix, 
el director de l’Agència Cata-
lana de Cooperació al Desen-
volupament, David Minoves, 
va oferir a Andorra els serveis 
lògistics de l’organisme. No 

deixant de banda aquesta ma-
tèria, tant Minoves, que anava 
acompanyat del coordinador 
de Cooperació, Víctor Filloy, 
com Carretero van destacar 
l’increment d’ajudes que han 
destinat Andorra i Catalunya 
a aquests projectes durant els 
darrers quatre anys. 

ESPAI PIRINENC
D’altra banda, la reunió tam-
bé va servir per repassar les 
relacions entre Catalunya i 
Andorra des que va entrar en 
vigor l’Acord de Cooperació 
del Principat amb la Unió Eu-
ropea, el el juny del 2005. En 
aquest sentit, es van centrar en 
la possible creació d’un espai 
pirinenc similiar a l’espai alpí 
on es comptés amb la partici-

pació d’Andorra en programes 
transfronterers i interregionals 
amb les comarques veïnes de 
Catalunya. En concret, l’interès 
andorrà rau en les comunicaci-
ons ja siguin per carretera com 
per via fèrria. 

Minoves i Carterro van as-
senyalar la necessitat de po-
tenciar l’eix europeu E9, entre 
Tolosa i Barcelona, sobretot pel 
seu pas prop del Principat i la 
Cerdanya. En aquets ordre, el 
ministre i el conseller van estu-
diar la possibilitat d’organitzar 
una trobada amb els responsa-
bles de les comarques catala-
nes i veïnes d’Andorra per es-
tablir estratègies comunes per 
a un ampli desenvolupament 
de l’Acord de Cooperació amb 
la Unió Europea. 

Andorra i Catalunya acordaran un 
conveni en matèria de cooperació 

REdACCIó 
AndorrA lA VellA

mònicA llorens

Juli Minoves, Joan Carretero i david Minoves. 

 

El president del grup parlamen-
tari socialdemòcrata, Jaume 
Bartumeu, i el conseller gene-
ral, Josep Dallerès, van mante-
nir ahir una reunió amb la se-
cretària d’Educació del PSOE, 
Eva Almunia, i el subsecretari 
del Ministeri d’Educació i Ci-
ència de l’Executiu de l’Estat 
espanyol, Fernando Gurrea. 
Durant aquesta ronda de con-
tactes, Bartumeu i Dallerès van 
exposar la necessitat de modifi-
car el conveni d’Educació his-
pano-andorrà, un conveni que 
està pendent de la ratificació 
andorrana des de desembre de 
2003. Precisament, el fet que el 
Parlament espanyol ja l’hagi ra-
tificat suposa un problema que 
ahir el mateix Bartumeu definia 
de “tècnic ja que difícilment ens 
podem fer enrere”. En aquest 
sentit, el cap de l’oposició va ins-
tar a arribar a un acord polític 
entre les tres forces parlamen-
tàries i estudiar el tractat amb 

la titular d’Educació i Formació 
Professional, Roser Bastida, per 
“veure com solucionem aques-
ta qüestió amb l’interès general 
d’Andorra”. I és que Bartumeu, 
que va valorar l’actual conveni 
de “perjudicial”, no està dispo-
sat a presenciar el tancament 
de l’Escola Espanyola d’Escal-
des-Engordany tal com es con-
templa en el tractat. En aquest 
sentit, el cap de l’oposició va 
indicar que “abans d’aquesta 
data volem trobar una solució i 
la volem buscar d’acord amb les 
altres forces parlamentàries”. 

dISCoMfoRMItAt 
Les discomformitats dels soci-
aldemòcrates en els articles 3 
i 9 d’aquest tractat és conegu-
da. De fet, el PS ja va presentar 
una esmena a la totalitat sobre 
aquest projecte en la passada 
legislatura ja que posaven en 
dubte els punts que fan referèn-
cia al servei públic i la selecció 
dins d’aquest sistema, així com 
el treball dels andorrans dins 

del sistema educatiu espanyol i 
la voluntat d’inclusió de les es-
coles congregacionals dins del 
conveni. Les mateixes discom-
formitats que ahir van expressar  
els representants socialistes. En 
aquest sentit, Bartumeu va indi-
car que si “la situació no canvia 
tornaria a fer una esmena a la 
totalitat”. 

tRobAdA AMb JoSé blANCo
La segona de les trobades que 
van mantenir Bartumeu i Da-
llerès a Madrid va tenir un 
caràcter essencialment polí-
tic i hi van assitir el secretari 
d’Organització del PSOE, José 
Blanco, la diputada al Congrés 
per Lleida, Teresa Cunillera, el 
diputat i secretari executiu de 
la Secretaria General Federal 
d’Organització Óscar López i 
el coordinador de la Secretaria 
Federal del Relacions Interna-
cionals, Gregorio Martínez. En 
aquesta ocasió, es van establir 
una sèrie de trobades inter-
parlamentàries que amb tota 

probabilitat seguiran el mes de 
març. A més, també estan pre-
vistes reunions temàtiques per 
àrees ministerials. 

D’altra banda, també es va 
abordar la problemàtica dels 
residus i la reobertura de l’ae-

roport de la Seu d’Urgell. En 
matèria residual, Bartumeu 
va assegurar que va plasmar 
el “malestar” en les files del 
Govern de l’Estat espanyol 
perquè Andorra “no ha fet els 
deures”. 

Bartumeu insta al consens per 
modificar el conveni d’Educació

Acn

bartumeu i dalleres durant la reunió encapçalada per José blanco. 

El cap de l’oposició va exposar la necessitat de canviar alguns articles del tractat a Madrid 

M.b 
AndorrA lA VellA 

relacions d’andorra i espanya
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La delegació del PS va
reunir-se amb la se-
cretària d’educació de
l’executiva del PSOE,
Eva Almunia, i el subse-
cretari del ministeri
d’Educació i Ciència del
Govern espanyol, Fer-
nando Gurrea. Dallerès
va exposar els planteja-
ments del partit pel que
fa a la presència de l’en-
senyament públic es-
panyol a Andorra i va

presentar les observa-
cions i les propostes de
modificació del conveni
hispano-andorrà signat
el 2003. Amb tot, els so-
cialdemòcrates van
aclarir que les propos-
tes de canvis són «el re-
sultat de la concertació i
el subsegüent acord po-
lític assolit amb el Go-
vern andorrà en el marc
de la comissió legislati-
va d’educació del Con-

sell General», segons
van informar ahir els
parlamentaris. Els polí-
tics socialistes van
prendre nota de les de-

mandes, però van su-
bratllar que el conveni
ja ha estat ratificat pel
Parlament espanyol.

D’altra banda, a la

tarda, Bartumeu i Da-
llerès van participar en
una sessió de treball
amb el secretari d’orga-
nització del PSOE, José

Blanco, els diputats Te-
resa Cunillera i Óscar
López, i el coordinador
de la secretaria federal
de relacions internacio-
nals del PSOE, Gregorio
Martínez. Entre d’altres
assumptes, els conse-
llers generals van expo-
sar la proposta social-
demòcrata de relacions
amb Europa alternativa
al model liberal actual
ja que consideren que
«Andorra està perdent
el temps». 

En la trobada també
es va decidir convocar
una propera reunió a
Madrid del PS amb re-
presentants socialistes
a l’hemicicle espanyol, i
es va comentar la possi-
bilitat de recuperar el
Grup d’amistat hispa-
noandorrà, que no es
reuneix des del 1996.

El PS porta a Madrid les propostes de
canvis en el conveni educatiu espanyol

El president del grup parlamentari social-
demòcrata, Jaume Bartumeu, i el conse-
ller general, Josep Dallerès, van reunir-
se ahir a Madrid amb responsables de
l’àrea educativa del Govern espanyol per
exposar-los les propostes de modifica-
ció del conveni educatiu amb Espanya.

REDACCIÓ • madrid
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REDACCIÓ
andorra la vella

El secretari general de
la Unió Sindical d’An-
dorra (USdA), Gabriel
Ubach, i els responsa-
bles  de  l’àrea  interna-
cional,  Mercè Ros  i
Joaquim Sobre, forma-
ran part  d’una mani-
festació que es durà a
terme avui a la una del

migdia a la ciutat fran-
cesa on participaran
diferents sindicats in-
tegrats a la Confedera-
ció Europea de Sindi-
cats (CES). Aquesta
concentració, on fins
ahir hi havia confirma-
da l’assistència d’uns
seixanta mil manifes-
tants, segons fonts del
sindicat, s’afegeix a la
trobada que estava

prevista per ahir i que
finalment tindrà lloc
entre avui i demà. La
USdA es reunirà amb
representants de sindi-
cats com el secretari
general de UGT, Cán-
dido Méndez, i el se-
cretari general de la
CES, John Monks, per
parlar de la situació
dels treballadors al
Principat.  

La USdA participa en una manifestació
de sindicats europeus a Estrasburg 

REDACCIÓ
andorra la vella

El pilot de motos Cyril
Despres es troba avui
amb alumnes de prime-
ra i segona ensenyança
de l’Escola Andorrana i
amb els d’ensenyament
elemental de l’Escola
Francesa a Ordino per
exposar la seva expe-
riència a l’escola Fabri-
zio Meoni de Dakar.

Aquesta iniciativa, en-
gegada per socialand-
banc, inclou un seguit
de trobades amb els es-
colars del país que van
participar amb les seves
aportacions de material
escolar a la Caravana
Solidària Dakar 2006.
Així, demà el pilot es
traslladarà a Encamp
on mostrarà fotos i
compartirà les vivèn-
cies amb els alumnes de

primària de l’Escola Es-
panyola, de l’ensenya-
ment elemental de l’Es-
cola Francesa i primera
ensenyança de l’Escola
Andorrana. Al migdia es
traslladarà al centre es-
colar de segona ensen-
yança  de  l’Escola  An-
dorrana i a la tarda
exposarà les iniciatives
de l’escola Fabrizio al
Taller Tèxtil d’Escaldes.

Despres es reuneix amb alumnes per
parlar de l’escola Fabrizio Meoni

Al centre, el secretari d’organització del PSOE, José Blanco, i a la seva dreta, Bartumeu i Casals.

PS

Cultura ä

Entrega de premis
del llibre virtual

La biblioteca del Centre
cultural i de congressos
de Sant Julià de Lòria
serà la seu avui a les vuit
del vespre de l’entrega
de premis dels guanya-
dors de la primera edi-
ció de la primera no-
vel·la virtual, amb
l’adreça  d’Internet
www.projecte8.com ,
del músic i compositor
Albert Ginestà.  


